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Zápis č. 3/2014 

z porady týkající se genetických zdrojů, která se konala dne 25. července 2014 

v Praze-Kobylisích 

 
Přítomni:    Martin Kabát, DiS., Ing. Jan Kaplan, Jana Korbová, Ing. Věra Mátlová (VÚŽV), Ing. Jitka  

                    Pikousová (VÚŹV), Ing. Eliška Stejskalová, Ing. Vlastimil Zedek (MZe ČR) 

 

 

PROGRAM: 

Genetické zdroje českých slepic a nutrií 

 

 

    Cílem  jednání bylo ujasnit si některé postupy týkající se především genetických zdrojů 

českých slepic zlatých kropenatých a nutrií. Jednání zahájil a vedl Ing. Vlastimil Zedek 

z Ministerstva zemědělství ČR: 

- Ing. Vlastimil Zedek: uvedl, že dojde ke zpřísnění legislativy, což s sebou přinese i 

zvýšení počtu kontrol prováděných plemenářskou inspekcí, je připravována i 

novelizace tzv. Plemenářského zákona. Je předpoklad, že se financování Národního 

programu uchování a využití genetických zdrojů pro zemědělství (NP) podaří 

udržet. Dále uvedl, že u genetického zdroje (GZ) nutrií počty zvířat periodicky 

stoupají a klesají, není znát žádný posun kupředu. Vznesl dotazy týkající se vedení 

evidence chovatelů a zvířat a celkového servisu poskytovaného Český svazem 

chovatelů (ČSCH) jednotlivým majitelům GZ; 

- Ing. Jan Kaplan: konstatoval, že zvířata jsou v Plemenné knize nutrií vedena dle 

čipů. Čipování zvířat vybraných do chovu provádí osobně u chovatelů. Během roku 

majitelům GZ pomáhá s výběrem zvířat a sestavováním rodin. Vysvětlil, že u nutrií 

není základní jednotkou chovu samice, ale rodina (čtyř až šestičlenná). Rodokmen 

lze vydat na konkrétního samce a rodinu (skupinu samic). Dále uvedl, že jsou nízké 

odchovy, na vině jsou některé nemoci a příbuzenská plemenitba – chybou není 

provádět příbuzenskou plemenitbu, ale opakovanou příbuzenskou plemenitbu. 

Uvedl, že nutrie jsou jednou za dva roky vystavovány na speciální výstavě 

v Holicích a každoročně na výstavě v Přibyslavi; 

- Ing. Věra Mátlová: upozornila na to, že specifikum rodin bude nutné ošetřit 

v připravované metodice. Dále upozornila, že chovatelé nemají čtečky čipů, takže 

dochází k nepřesné identifikaci zvířat. Rovněž nutrie nově pořízené do chovu, jež 

nejsou z chovů GZ, nemají čipy. Přesnou identifikaci zvířat by bylo možné určit na 

základě rozboru DNA; 

- Ing. Jan Kaplan: vlastní plemenářská práce je na chovatelích, ČSCH může pouze 

plemenářská opatření doporučit a chovatele metodicky vést. Uvedl, že 

v současnosti není v České republice nikdo, kdo by se živil chovem nutrií. ČSCH 

eviduje pouze zájmové, tedy nekomerční chovy;  

- Ing. Věra Mátlová: situaci by pomohlo vyřešit zařazení nutrie mezi hospodářská 

zvířata, nová metodika musí být zpracována tak, aby byla srozumitelná a pro 

chovatele akceptovatelná; 

- Ing. Vlastimil Zedek: podpořil myšlenku zařazení nutrie mezi hospodářská zvířata, 

ČSCH by musel v této záležitosti začít jednat. Dále konstatoval, že ohledně GZ 



nutrií se nabízí několik řešení: 1. postupovat jako doposud, 2. tento dotační 

program vyřadit, 3. pokusit se nastavit motivační složku (zvýšení dotací zvíře, 

navýšení servisu atd.); 

- Martin Kabát, DiS.: uvedl, že situaci by vyřešilo dodávání masa nutrií do 

velkoprodejen, pro chovatele by se tak zlepšil odbyt. Dále přislíbil lobbing v otázce 

zařazení nutrie mezi hospodářská zvířata. Uvedl, že ČSCH podstoupí v této otázce 

patřičné kroky; 

- Ing. Jan Kaplan: konstatoval, že je nereálné dodávat nutriové maso do 

velkoprodejen, protože tyto vyžadují pravidelnou dodávku většího množství masa, 

navíc každý chovatel by si musel vybudovat patřičné technické zázemí; 

- Jana Korbová: potvrdila náročnost, respektive nemožnost, pravidelné dodávky do 

velkochovů; 

- Ing. Vlastimil Zedek: vysvětlil, že není snaha dotační program zastavit, ale najít 

krizový scénář, který by byl účinný. MZe ČR dodá jednotlivým svazům šablonu 

metodiky, do konce roku 2014 je pak potřeba zpracovat podle tohoto vzoru 

metodiky pro jednotlivé GZ. V první polovině příštího roku ještě bude možné 

metodiku konzultovat a dopracovávat;  

- Ing. Jitka Pikousová: uvedla, že u českých slepic zlatých kropenatých je situace 

obdobná, nedaří se zvýšit počty zvířat zařazených do GZ. Referovala o 

rozmnožovacích hejnech (v MTSD Ústrašice a na některých univerzitách), nabízí 

se otázka, jestli nezrušit drobnochovy; 

- Ing. Eliška Stejskalová: drobnochovy mohou existovat společně s velkými 

rozmnožovacími chovy, u drobnochovatelů vždy bude výběrové hledisko na 

exteriér, protože členové ČSCH vystavují zvířata na výstavách.  

 

 

Závěr: 

1. Mze ČR dodá svazům vzorové metodiky (de facto šablony) k vypracování metodik 

pro jednotlivé GZ.  

2. ČSCH zpracuje do konce roku 2014 podle tohoto vzoru metodiku: a) pro GZ nutrii 

(zpracuje Ing. Jan Kaplan), b) pro české slepice zlaté kropenaté (zpracuje Ivan 

Pavel). Metodiky budou zároveň de facto krizovým scénářem. 

3. ČSCH povede jednání za účelem zařazení nutrie mezi hospodářská zvířata.  

 

 

 

Zapsala: Eliška Stejskalová 

 


